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شریعتمداری تفهیم اتهام شد
سیدمحمود علیزاده طباطبایی وکیل دادگستری که وکالت مهدی هاشمی را برعهده دارد گفته است که مدیر مسئول 
روزنامه کیهان که به دلیل شکایات متعددی به دادسرا احضار شده است، تفهیم اتهام شده است. علیزاده طباطبایی در 
گفت وگو با ایلنا، با اشاره به مراجعه امروز خود به دادسرای فرهنگ و رسانه یادآور شد: در مراجعه امروز متوجه شدم که 
آقای شریعتمداری مدیرمسئول روزنامه کیهان به دلیل چندین مورد شکایت متعدد از وی به این داسرا احضار شده است.
او افزود: آقای شریعتمداری در این مراجعه اعلام کرده که در ماه رمضان آمادگی پاسخگویی ندارد، برای همین به او 
تفهیم اتهام شده و قرار تامین صادر شده است و قرار بازپرسی به بعد از ماه رمضان موکول شده است. علیزاده طباطبایی 

ادامه داد: شکایت از مدیر مسئول کیهان تنها از جانب ما نبوده بلکه موارد و شکات زیادی را شامل شده است.
این وکیل دادگســتری با بیان اینکه شــکایت های ما هم محدود به یک عنوان نمی شود، متذکر شد: شکایت های ما عناوین متعددی دارد که یکی از 
آنها از ســوی مهدی هاشمی مطرح شده است. او در پاسخ به این سوال که آیا شکایتی هم از سوی آیت الله هاشمی از مدیرمسئول کیهان مطرح شده 
است، گفت: خیر، آیت الله هاشمی شکایتی از هیچ فردی نداشته اند. روزنامه کیهان نیز امروز در مطلبی نوشت که به دنبال شکایت های متعدد »دولت« 
از کیهان، روز گذشــته حسین شریعتمداری با حضور در دادسرای فرهنگ و رسانه درباره شکایت های مطروحه تفهیم اتهام شد. به نوشته این روزنامه 
پورمحمدی وزیر دادگســتری یکی از شاکیان کیهان است که با اشاره به چند نمونه از مندرجات روزنامه که در آن برخی از اقدامات دولت نقد شده بود، 

کیهان را به نشر اکاذیب به قصد اضرار متهم کرده است. 

آقای دادستان، صنعت و فرهنگ ما به کجا می رود؟
در حالی که روز گذشته دادستان تهران بار دیگر بر عزم دادستانی برای جلوگیری از اکران فیلم هایی که تبلیغات ماهوراه 
ای دارند تاکید کرد، علیرضا داودنژاد فیلمساز ارمزو با انتشار نامه ای خطاب به دادستان، نقطه نظراتش را در پی حواشی 

اخیری که درپی پخش تیزرهای فیلم های ایرانی از ماهواره اتفاق افتاد، مطرح کرد.
کارگردان »نیاز«،»مصائب شیرین«،»روغن مار«، در این نامه خطاب به دادستان نوشته است: »آقای دادستان محترم! 
اگر یک یخچال تولید شــده در کشور توسط یک شبکه معاند ماهواره ای تبلیغ شود و فروش آن یخچال در داخل ایران 
از فروش یخچال های خارجی بیشتر شود، آیا لطمه ای به کشور خورده یا سودی عاید آن شده است؟ آیا باید از این تبلیغ 

جلوگیری کرد و یخچال های این کارخانه را در ســطح کشــور جمع آوری کرد و کارخانه را تعطیل کرد؟ یا باید پذیرفت که تبلیغ هر نوع کالای استاندارد 
ایرانی یا فیلم دارای مجوز ایرانی از شــبکه های ماهواره ای مصداق همکاری با آن شبکه نیســت، چرا که نهایتا به تقویت بنیه اقتصادی کشور منجر 
می شود و به بی نیازتر شــدن ملت از واردات و قاچاق کالا؟«  داودنژاد با اشاره ضمنی به تعطیلی کارخانه ارج ادامه می دهد: »آقای دادستان! یادش 
بخیر یخچال ارج، کولر ارج، بخاری ارج. گویا ارج و سامســونگ با هم کار خود را شــروع کردند. در ایران ما ارج ایرانی ورشکســته شــد و سامسونگ 
کره ای مملکت را گرفت. یا زمانی که پرچم ســینمای ایران در این طرف و آن طرف دنیا در اهتزاز بود سینماگران ترکیه ایستاده بودند و با حسرت تماشا 
می کردند؛ حالا فیلم های ترکیه میلیون ها خانه ایرانی را تسخیر کرده و سینمای ضربه خورده و از نفس افتاده ما در راهروهای دادسرا سرگردان است 

و برای تبلیغ فیلم های دارای مجوزش باید جواب پس بدهد«. 

 خواست سه قوه فضای 
 امید و نشاط بیشتر 

در جامعه است
امروز ســران ســه قوه نشست مشــترک داشتند که 
در پایــان آن روحانــی در جمــع خبرنگاران بــه ارائه 
توضیحاتی در مورد مباحث مطرح شده در این جلسه 
پرداخت. حجت الاســلام حســن روحانی با تبریک 
شــروع مجلس دهم اظهار کــرد: امیدوارم مجلس 
دهم و دولــت یازدهم در کنار هم باشــند که به طور 
طبیعــی هــم نزدیک شــده ایم چون قبــلا مجلس 
نهم و دولت یازدهــم بودیم و اکنــون مجلس دهم 
 و دولت یازدهم شــدیم که به طــور طبیعی فاصله ها 

کم شده اند. 
رئیس جمهــور با بیان اینکه در جلســه امروز مباحث 
متنوع و مختلفی مطرح شــد، یکی از این مباحث را 
مربوط به فضای پــس از برجام عنوان و اظهار کرد: 
ملت ما با رهنمودهای مقام معظم رهبری یک توافق 
حائز اهمیت به نام برجام دســت یافــت. امروز ما در 
پسابرجام یعنی بعد از برجام هستیم و باید از فضای به 

وجود آمده حداکثر استفاده را برد.
روحانی ادامه داد: خواســت هر ســه قوه از رسانه ها 
این اســت که فضای امید و نشــاط در جامعه امروز 
بیشــتر شــود، تا بتوان در شــرایطی که امروز کشور 
دارد از همــه اســتعدادها و ظرفیت ها برای توســعه 
و رشد کشــور بخصوص اشــتغال جوانان عزیزمان 
اســتفاده کنیم. جوانانــی که بســیاری از آنها دارای 
مراجع عالی تحصلی هســتند. ایــن کار امکان پذیر 
نیســت مگــر بــا همــکاری و هماهنگــی هر ســه 
قــوه و ســایر ارکانــی که در نظــام مســوولیت هایی 
 دارد. رســانه ها نیــز باید فضــای امیــد در جامعه را

 بیشتر کنند.

نقص های کوچک را تعمیم ندهند
رئیس جمهور افزود: اگر نکتــه و نقص کوچکی در 
جامعه دیده شد در همان حد دیده شده، تعمیم داده 
نشود، بزرگنمایی نکنند و ذهن مردم را به حل مسائل 

جزئی مشغول نکند.
وی افــزود: برای آنکه بتوان از فضــای بعد از برجام 
بــه خوبــی اســتفاده کنیــم برخــی از وزارتخانه ها 
مسوولیت های ســنگین تری و فضای بهتری برای 
کار دارند که یکــی از این وزارتخانه هــا، وزارت نفت 
اســت. به همین دلیل وزیر نفت در بخشی از جلسه 
سران قوا شــرکت کرد و گزارشی از شرایط نفت و گاز 
کشــور و اقداماتی که تاکنون به خصــوص در مورد 
میادیــن مشــترک نفــت و گاز ارائه کــرد. همچنین 
گزارشی از اقداماتی که می توان از این فضا استفاده 

کرد مطرح شد.
رئیس جمهور تاکید کرد: روســای ســه قــوه بر این 
موضوع که باید تحرک مان را در زمینه جذب سرمایه 
و ســرمایه گذاری و جذب فناوری های نوین بیش از 
پیش انجام دهیم تا از این فضا استفاده کنیم، تاکید 
و حمایت کردند و به ما گفتند کــه باید این حرکت در 

جامعه ما به وجود آمده و انجام دهیم. 
رئیس جمهــور موضــوع برنامــه پنج ســاله ششــم 
را بــه عنــوان دیگــر مبحــث طــرح شــده در این 
جلســه خوانــد و توضیــح داد: ایــن لایحــه قبلًا از 
طرف دولــت تقدیم مجلس شــد کــه دوره مجلس 
نهم تمام شــد. همــان لایحــه مجدداً مــورد تاکید 
دولت اســت. البتــه اصلاحاتی مدنظــر نمایندگان 
 مجلس اســت کــه ان شــاءالله آن اصلاحــات نیز 

انجام می شود.
وی ابراز امیدواری کرد که در وقت مقرر این لایحه در 
مجلس به تصویب برســد و مبنایی برای بودجه سال 

آینده شود که به مجلس تقدیم خواهد شد.

بررسی یک ادعا
احمدی نژاد پرونده محرمانه چه کسانی را در اختیار دارد ؟

شــاید این روزها بیشــترین لطف را در حــق محمود احمدی نــژاد را مخالفانش 
می کنند. آنها با اظهارنظرهای تند و آتشــین و البته لاینقطع نمی گذارند محمود 
احمدی نژاد هیچگاه از صدر اخبار خارج شود و بیشتر از خود احمدی نژاد برای او 
فعالیت تبلیغاتی می کنند. اگرچه شاید این یک استراتژی انتخاباتی اشتباه به نظر 
بیایید اما برخی  هم معتقدند نیروهای نزدیک به دولت هرگاه در تنگنای انتقادات 
قرار می گیرند با اظهار نظرهای عجیب راجع به چهره جنجالی چون احمدی نزاد 
سعی در تغییر جهت افکار عمومی را دارند. در جدیدترین اظهار نظر که البته کمی 
عجیب تر از بقیه هم هســت فاضل موسوی، نماینده سابق مجلس مدعی شده 
که محمود احمدی نژاد به پرونده های سری وزارت اطلاعات دسترسی دارد و از 
این طریق از دیگران به نوعی باج خواهی می کند. به گزارش تابناک، سید فاضل 
موسوی که در مجلس هشتم، عضو کمیسیون اصل 90 مجلس بوده و سال هایی 
از دولت نهم و دهم محمود احمدی نژاد را تجربه کرده روز گذشته در گفت وگویی 
با خبر آنلاین در رابطه با دلیل عدم تمکین احمدی نژاد از احضارهاي دستگاه قضا 
گفت: » از نظر من در آن دوره ای که احمدی نژاد وزیر اطلاعاتش را کنار گذاشت 
و خودش مســئولیت این وزارتخانه را به عهده گرفت، توانست به اطلاعات درجه 
یک وزارت اطلاعات دســت پیدا کند. برهمین اساس از بسیاری افراد که دارای 
نقاط ضعفی بودند، سوژه ای دارد. به همین دلیل است که کسی جرأت نمی کند 
به احمدی نژاد بگوید بالای چشمت ابرو است.« برای اینکه بدانیم احمدی نژاد در 
چه مقطعی سرپرســت وزارت اطلاعات بود بدنیست فلاش بکی به هشت سال 
ریاســت جمهوری او و رابط پر فراز و نشــیبش با وزاری کابینه اش داشته باشیم. 
محمود احمدی نژاد در دوران ریاســت جمهوری دو ساله اش اختلاف نظرهای 
فراوانی با دو وزیر اطلاعاتش داشت. غلامحسین محسنی اژه ای وزیر اطلاعات 

دولت نهــم محمود احمدی نژاد بود کــه هفت روز مانده به پایان دولت از ســوی 
احمدی نژاد از کار برکنار شد و حدفاصل برکناری او تا معرفی حیدر مصلحی در دولت 
دهم فرصتی بود که احمدی نژاد سرپرســتی وزارت اطلاعات را بر عهده گرفت. 
بار دیگر هم احمدی نژاد در دولت دهم و در خصوص حواشی که بر سر اسفندیار 
رحیم مشــایی ایجاد شد با وزیر اطلاعاتش به مشکل برخورد و سرانجام اگرچه با 
استعفای حیدر مصلحی موافقت کرد اما با ورود رهبر انقلاب به این ماجرا، حیدر 
مصلحی به وزارت خانه اش بازگشت و تا پایان دولت احمدی نژاد وزیر اطلاعات بود. 
در واقع این دو مقطع برکناری اژه ای و مصلحی تنها زمان هایی بود که احمدی نژاد 
مستقیما سرپرستی وزارت اطلاعات را بر عهده داشت. اسماعیل کوثری، عضو 
کمیسیون امنیت ملی مجلس نهم در مقطعی که انگیزه احمدی نژاد برای برکنار 
حیدر مصلحی و علت ورود رهبری به این جریان را عزم احمدی نژاد برای تصدی 
پست سرپرســتی وزارت اطلاعات دانسته و به آفتاب می گوید: » از آنجا که آقای 
احمدی نژاد قصد معرفی وزیر جدید را نداشتند، این موضوع باعت شد که رهبری 
به جا وارد ماجرا شوند و اگر ایشان هم ورود پیدا نمی کردند خود مجلس هم به این 
موضوع وارد می شد و شاید از اختیاراتش استفاده می کرد.« با این حال در خصوص 
ســخنان فاضل موسوی توجه به دو نکته مهم است. نخست اینکه حتی اگر این 
حرف ها صحت هم داشته باشد به نظر نمی رسد چندان از سر دلسوزی زده شده 
باشــد. چه اینکه تجربه ثابت کرده هرگاه دولت و زیر مجموعه هایش در تنگنایی 
گرفتــار آمده اند، مانند آنچه اکنون در خصــوص پرونده فیش های حقوقی روی 
داده، سعی می کنند با مطرح کردن موضوعی در خصوص محمود احمدی نژاد و 
کارهایش فرار به جلو داشته باشند. چه اینکه فاضل موسوی که در مجلس هشتم 
در کمیسیون اصل نود حضور داشته به یکباره و همین امروز که به این طالاعات 

دست نیافته و در همان روزها از این مسئله خبر داشته، پس چرا ان را همان زمان 
مطرح نکرد و پیگیر نشد؟ دوم اینکه پذیرفتن صحت گفت های موسوی، نیاز به 
شواهد و قرائین مستدل تری دارد که البته کار دستگاه های ذی ربط است و البته 
بهتر اینکه حالا که این موضوع از ســوی یک مقام کم و بیش مرتبط در ان دوران 
مطرح شده نهادهای مسئول در جهت شفاف سازی آن برآیند و به افکار عمومی 
در این زمینه آرامش لازم را بدهند. وگرنه مطرح شــدن موضوعاتی از این دست 
سوالات مهم تری را به ذهن متبادر می کند. اینکه اساسا پرونده های درجه یک و 
سری این چنینی در وزارت اطلاعات موجود است که بتوان از آن ها به عنوان نقطه 
ضعف برخی مسئولان بهره برد؟ اگر حرف های موسوی درست باشد چه مسئولانی 
وجود دارند که پرونده نقاط ضعفشــان در اختیار محمود احمدی نژاد است؟ این 
مقامات در چه سطحی هستند که احمدی نژاد از این پرونده ها می تواند به عنوان 
عامل بازدارنده در برابر اراده آنها استفاده کند؟ تایید حرف های موسوی به این معنی 
است که برخی مقامات ارشد کشور به دلیل داشتن نقاط ضعفی که در پرونده های 
وزارت اطلاعات به ان اشاره شده از محاکمه او و انجام وظیفه قانونی شان در قبال 
رئیس جمهور سابق ســر باز می زنند. اگر چنین است وظیفه چه کسانی است که 
با این مسئله برخورد کنند؟ وقتی عضو کمیسیون اصل نود مجلس هشتم از این 

ماجرا با خبر است می شود پذیریفت که سایر مقامات کشور از ان بی خبر باشند؟
نگاهی بــه همین مجموعه ســوالات بالا که از خواندن حرف های ســیدفاضل 
موســوی به ذهن ها خطور می کند نشان می دهد هر چه ســریع تر سازمان ها و 
نهادهای مربوط باید به این مسئله ورود کنند و تکلیف چنین ادعایی را ثابت کنند. 
شــاید برگزاری دادگاه محمود احمدی نژاد پیش از همه ایــن اقدامات بتواند آب 

سردی باشد بر این ماجرا.

واکنش روزپیگیری روز

تفسیری فراتر از متن صریح برجام را نمی پذیریم
سخنگوی سازمان انرژی اتمی بهروز کمالوندی با اشاره به در خصوص سخنان شب گذشته مقام معظم رهبری در میهمانی افطار مسئولان و کارگزاران نظام در حسینیه امام خمینی اظهار داشت: مقام معظم رهبری به 
علت اهمیت موضوع همواره در جریان ابعاد مختلف برجام ازجمله موضوعات فنی آن حتی با جزئیات هستند و بر زوایای مختلف برجام اشراف کامل دارند و البته این اشراف و ورود ایشان به موضوع همواره برکات زیادی 
داشته است. او در پاسخ به سوالی در مورد موضوع اندازه گیری ۳00 کیلو و فایبر کربن مورد اشاره مقام معظم رهبری گفت: در طول مذاکرات برجام طرف مقابل تلاش زیادی کرد که کلمه  اینونتوری یا »موجودی« را 
که در ادبیات راستی آزمایی آژانس بین المللی انرژی اتمی به کار می رود در متن برجام بگنجانند که البته  مذاکره کنندگان ما با علم به مشکلاتی که ممکن است در نتیجه به کارگیری این کلمه ایجاد شود، با این 
موضوع مخالفت کردند. کمالوندی ادامه داد: بعد از بحث های بسیار طولانی در نهایت،  به جای کلمه  اینتروری که شامل همه مواد غنی شده از ابتدا تا انتهای فرایند غنی سازی می شود کلمه استاک پایل  
به معنی »محصول نهایی انباشــت شــده« مورد توافق قرار گرفت و در متن گنجانده شد. او خاطرنشــان کرد: الان طرف مقابل تلاش زیادی می کند تا این دو کلمه را با معنی یکسان تفسیر کند که به طور 
طبیعی مورد قبول ما نبوده و نخواهد بود. سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران که با صداوسیما گفت وگو می کرد، ابراز داشت: به هیچ وجه تفسیری فراتر از متن صریح برجام را نپذیرفته و نخواهیم پذیرفت.

سیاسی

کمیسیون های تخصصی مجلس تشکیل شــده اند اما تعدادی از نمایندگان 
مجلس می گویند انتخاب اعضای این کمیسیون ها نه بر اساس تخصص که 
ســلیقه ای و جناحی بوده اســت. موضوعی که روز گذشته در تذکرهایشان نیز 
مطرح کردند و با وجود پاســخ لاریجانی اقناع نشدند.  علی لاریجانی در پاسخ 
بــه آن ها این گونه گفته بــود: آیین نامه در این خصوص مقداری گردنویســی 
دارد، البته در هر دوره چنین مشکلی وجود داشته و از آنجا که روسای شعب که 
منتخبان نمایندگان هستند باید اعضای کمیسیون ها را مشخص کنند و نقش 
انسان در این زمینه موثر اســت، ممکن است تشخیص ها متفاوت باشد.  او از 
نمایندگان خواست تا پیشنهادات اصلاحي شان براي آیین نامه داخلی مجلس 
را ارائه دهند. اما اعتراضات نمایندگان همچنان ادامه دارد. عبدالرضا هاشــم 
زایی نماینده تهران در این خصوص به ایرنا گفت: برخی اعضای کمیسیون های 

تخصصی مجلس جناحی و ناعادلانه انتخاب شدند. وي با یادآوری این که سال 
ها سابقه فعالیت در عرصه صنعتی داشته و برای عضویت در کمیسیون صنایع 
و معادن درخواســت داده بود، افزود: با درخواست عضویت من با وجود سوابق 

فعالیت موافقت نشد و نتوانستم به این کمیسیون بروم.
وی با تاکید بــر این که انتخاب اعضای کمیســیون های تخصصی به صورت 
جناحی انجام شد، یادآور شد: طبق ماده 42 آیین نامه باید افراد برای حضور در 
کمیسیون های تخصصی مجلس امتیاز بندی می شدند، ولی این اتفاق نیفتاد 
و رای گیری انجام شد. در این رای گیری عدالت رعایت نشد، برای مثال فردی 
که فوق دکترای انرژی اتمی داشــت، نتوانست در کمیســیون انرژی مجلس 
حضور یابد از این رو این انتخاب ها عادلانه نبود. هیات رئیسه مجلس باید در این 
موضوع تجدید نظر کند زیرا نمایندگانی که سال ها در یک تخصص کار کرده، 

آمده اند که در مجلس مفید و تاثیرگذار باشند، این گونه نمی توانند در تخصص 
خــاص خود حضور یابند. الیاس حضرتی دیگر نماینده تهران نیز با تاکید بر این 
که نحوه انتخاب برخی نمایندگان در کمیسیون های تخصصی مشکل دارد، 
گفت: برخی از افراد که از تخصص ها و سوابق بالا و درخشانی برخوردار هستند 
در کمیسیون مرتبط رای نیاوردند و بر عکس کسانی که هیچ تخصصی نداشتند 
در آن کمیســیون رای آورده انــد. وی اضافه کرد: بر اســاس آیین نامه داخلی 
مجلس شــورای اسلامی، تصمیم برای انتخاب کمیسیون های پر ازدحام، بر 
عهده روسای شعب و نایب رییس اول گذاشته شده است، افراد آنجا بر اساس 
تشــخیص خود رای می دهند که امکان دارد آن تشخیص اشتباه باشد ولی در 

هر صورت قانون این اختیار را به آنان داده است.
حضرتی افزود: وقتی می بینیم فرد با سابقه تر، متخصص تر و صاحب نظر تری 
وجــود دارد دلیل ندارد به آقایی که هیچ تجربه و تخصصی ندارد رای دهیم این 

به انصاف آن فردی باز می گردد که در آنجاست.

سوژه روز

کمیسیون های »تخصصی« یا »جناحی«؟


